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(Abstract) 

This study follows the problem of training the workforce in communism and 
deals with the special situation of preparing artists through the State centralized 
educational system. Ali the measures implemented originale in the limits of a 
communist regime applied by the Romanian /eaders a/so according to their own 
education and knowledge. Analyzing numerous transcripts of the politica/ 
leaders 'meetings we came to the conclusion that their bas ic knowledge about the 
arts, in general, was very limited and accordingly of the artistic higher education. 
We cannot even say that it was no one who cou/d explain to them the special 
situation of this type of higher education. ln fact, I have exemplified with some 
transcripts that its characteristics were thorough(v explained to them. Social 
engineering in communist Romania through higher education was done with limited 
achievements, especia/ly in the artistic and similar type of higher education, situated 
so far from the focus of the communist idea of social and economic success. 

Keywords: communism. planning, higher education, artistic higher education, 
specia/izations. 

Regimul politic comunist a fost instaurat în România după cel de-Al Doilea 
Război Mondial şi a durat până la sfărşitul anului 1989 influenţând profund socie
tatea românească. Cu toate că nu a fost singurul regim dictatorial şi nici măcar 
totalitar căruia cetăţenii români au trebuit să-i facă faţă, faptul a fost posibil pentru că 
ideologia comunistă a avut de partea sa atât timpul necesar, cât mai ales mijloacele 
adecvate pentru a marca, în special negativ, societatea. 

Prin natura sa, comunismul, inclusiv cel autohton, avea integrată o doză 
consistentă de utopie, care poate fi surprinsă în proiectele pe care şi le-a propus şi, 
mai ales, în realizările sale. Ilustrativ în acest sens este şi cazul formării forţei de 
muncă specializată pentru a răspunde nevoilor societăţii acelor vremuri, încadrabilă 

1 Documentarea pentru acest articol a fost realizată în cadrul unui proiect finanţat printr-un grant al 
Consiliului Naţional al Cercetării Ştiinţifice, CNCS -UEFISCDl, număr de proiect PN-U-ID-PCE-2011-
3-0476. Mai multe informaţii se pot găsi aici http://ephe-rol948-l989.blogspot.ro/. 
• Dr., asistent cercetare, Muzeul Universităţii din Bucureşti, valentin _ maier@yahoo.com. 
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în ideea generală, dar nicidecum originală, a formării „omului nou". Drepturile şi 
obligaţiile sale erau stabilite în limitele oficiale cuprinse în cadrul legislativ, dar 
prioritate aveau dorinţele, uneori arbitrare, ale dictatorului şi ale aparatului său 
administrativ. Cu alte cuvinte, forţa de muncă în perioada comunistă a fost pregătită 
adesea după bunul plac al dictatorului care îşi argumenta, uneori, în faţa propriului 
sistem politic creat, deciziile luate. Aparatul administrativ crescut în umbra sa a putut 
influenţa în anumite limite deciziile dictatorului şi mai ales modul în care măsurile 
prevăzute erau duse la îndeplinire. 

Pentru că pregătirea forţei de muncă este un subiect extrem de complex, în 
cele ce urmează îmi propun să prezint câteva aspecte ale modului în care s-a 
desfăşurat formarea artiştilor prin intermediu] învăţământului superior în timpul 
comunismului, concentrându-mă incJusiv asupra identificării şi folosirii unor surse 
noi utile în acest demers. În acelaşi timp este important să fac menţiunile că sistemu] 
de învăţământul superior, era doar unu] din modurile de pregătire a forţei de muncă şi 
că era controlat, ca şi întreg învăţământu] în comunism, de către Stat. Conform cu 
obiectivele noului regim politic, unele tipuri de învăţământ superior erau „mai utile'', 
iar învăţământul superior artistic nu se număra printre ele. 

Istoriografia 
În ultimii ani, au apărut mai multe lucrări care au îmbunătăţit istoriografia 

învăţământului superior artistic2
, mai ales că multe instituţii de învăţământ superior 

au ţinut să marcheze şi publicistic aniversarea existenţei lor. În ciuda tipului de 
lucrări şi obiectivelor 1or3

, din cele pe care Je-am aflat şi citit, se detaşează câteva idei 
importante: prea puţine lucrări folosesc documente de arhivă (de la instituţiile de 
învăţământ superior, Arhivele Naţionale Istorice Centrale sau alte arhive); porţiunea 
de istorie aferentă perioadei comuniste se rezumă în general la prea puţine informaţii; 
istoria contemporană ocupă un rol supradimensionat în raport cu celelalte perioade 
istorice; sunt folosite prea puţine lucrări deja apărute; de multe ori lucrările publicate 
în comunism4

, cu toate problemele lor ideologice, sunt mult mai de folos pentru 
cunoaşterea perioadei comuniste faţă de cele realizate după 1989. 

Pentru îmbunătăţirea istoriografiei învăţământului superior artistic sunt necesare 
mai multe măsuri5 : deschiderea şi facilitarea accesului la arhivele instituţiilor de 
învăţământ superior artistic; constituirea şi darea în cercetare a cât mai multor 
fonduri arhivistice de la diverse instituţii, un efort considerabil ce trebuie condus şi 
grăbit de Arhivele Naţionale Istorice Centrale şi care trebuie completat de filialele 
judeţene (pentru subiectul nostru, mai ales Mureş, Cluj, Timiş, Iaşi) şi din Bucureşti; 
realizarea unei bibliografii a învăţământului superior artistic în regim de actualizare 
periodică; consultarea şi diseminarea informaţiilor aflate în fondurile arhivistice 

2 Dintre acestea menţionăm Cozmei, 2010a; Cosma, 2004-2014; Pintilie, 2006; Demetrescu, Beldiman, 
Bedros, 2006; Catrina, 1995. Dintre studii amintim pe cele mai recente: Rusu, 2011; Paşca, 2015. 
3 Informaţii utile pentru facultăţile de muzică/arte plastice pot fi întâlnite şi în monografiile altor 
instituţii precum Chiriacescu, 1998: 206-217. 
4 ••• ( 1964) J 00 de ani de la înfiinţarea Institutului de Arte Plastice 'Nicolae Grigorescu' din Bucure.şti 
1864-1964; ••• (1966) Institutul de Artă Teatrală şi Cinematografică 'Jon foca Caragiale': monografie. 
5 Vezi şi constatările din Vasile, 2014: 32, 33. 
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deschise deja publicului (încă multe fonduri sunt necercetate) prin lucrări publicate 
(se constată necesitatea lor pentru a analiza numeroase surse), conferinţe organizate, 
expoziţii şi alte evenimente care să crească vizibilitatea acestui subiect de cercetare, 
precum şi omogenitatea corpului de cercetători. 

Închei aceste rânduri dedicate istoriografiei, cu speranţa că ceea ce voi prezenta 
în paginile care urmează va constitui o contribuţie pentru istoriografia învăţământului 
superior artistic, atrăgând atenţia asupra existenţei unor surse disponibile încă 
neutilizate la adevăratul potenţial, dar şi încercând să ofer cât mai multe informaţii 
asupra modului în care au fost luate unele decizii privind destinul învăţământului 
superior artistic. 

Sursele 
Problema generală a formării artiştilor, dar şi în ansamblu a pregătirii forţei de 

muncă, necesită o preocupare din partea mult mai multor specialişti. O cercetare 
multidisciplinară este ideală, eu voi oferi o viziune proprie, istorică. Cu siguranţă că 
ar fi interesant de aflat, de exemplu, despre planurile de învăţământ şi cât de utile şi 
actuale au fost la vremea lor. Pentru fundamentarea unei cercetări istorice sunt 
necesare surse primare variate şi de calitate, analizate conform metodologiei istorice. 
Se spune că sursele există, trebuie doar ca istoricii să le identifice şi să le utilizeze. 
Evident, sunt şi surse recuperabile parţial sau care chiar s-au pierdut pentru totdeauna 
(documentele istorice pot fi distruse, iar istoria orală îşi pierde obiectul de activitate 
în momentul în care oamenii care ar fi unnat să fie intervievaţi dispar). Sunt exemple 
de realităţi simple care explică imposibilitatea unui demers ştiinţific exhaustiv. 

Primele surse pe care le-am folosit şi pe care le aduc în discuţie sunt cele 
arhivistice, care au fost de mai multe tipuri în funcţie de emitent: Serviciul Arhivelor 
Naţionale Istorice Centrale (fondul CC al PCR - Secţiile Propagandă şi Agitaţie, 
Cancelarie, Economică, Preşedinţia Consiliului de Miniştri), Serviciul Municipiului 
Bucureşti al Arhivelor Naţionale (fondul Comitetul de Partid al Centrului Universitar 
din Bucureşti), Arhiva Ministerului Educaţiei Naţionale şi Arhiva Institutului 
Naţional de Statistică (în special documente cuprinzând date statistice, emise la 
vremea respectivă de Direcţia Centrală de Statistică precum lnvăţămîntul superior la 
începutul anului universitar 1987-1988 şi lnvăţămîntul superior la sfirşitul anului 
universitar 1987-1988). Ca tipologie, documentele sunt foarte variate, de la studii şi 
analize, până la corespondenţă şi stenograme. 

Alte surse sunt revista „F orurn" şi cartea cu apariţie anuală Admiterea în 
învăţământul superior, deosebit de utile în reconstituirea reţelei de învăţământ 
superior (centre universitare, instituţii, facultăţi, secţii, specializări, durata de studiu, 
fonna de învăţământ), condiţiilor de admitere şi probelor de examen. 

Datele statistice sunt şi ele importante, iar atunci când nu au fost preluate din 
menţionata Arhivă a INS, sunt originare din „Anuarul statistic al R.P.R./R.S.R.", din 
publicarea recensămintelor populaţiei sau din monografiile instituţiilor de învăţământ 
superior. în legătură cu cele din urmă, ele suplinesc deocamdată parţial lipsa consul
tării arhivelor acestor instituţii. Pe viitor şi ele vor constitui o sursă importantă, 
accesul pentru cercetători în aceste arhive nu este momentan tocmai facil - o mare 
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problemă cauzată de variate motive pe care nu le analizăm aici6. Şi tot legat de 
monografii, în special de cele din comunism, ele pot constitui şi surse în sine şi nu 
doar reprezentante ale istoriografiei. În ele sunt prezentate doar un corpuscul de 
probleme, utilizând anumite surse, şi analiza lor generează alte posibile subiecte de 
cercetare. Monografiile apărute după 1989 tratează în general descriptiv şi diluat 
perioada comunistă, oprindu-se asupra câtorva tipuri de surse, folosindu-se mult prea 
puţin de arhivele instituţiilor respective. Întorcându-ne la utilizarea datelor statistice, 
în cercetarea istorică asupra comunismului trebuie depăşită concepţia „populară" 
însuşită inclusiv de o parte din specialişti care poate fi sintetizată astfel: „statistica 
este o mare minciună, iar în comunism cu atât mai mult". E drept însă că şi un 
matematician-statistician ar fi mult mai potrivit în raport cu un istoric, pentru a fi 
consultat pentru o cercetare care implică prelucrarea datelor statistice. 

Alte surse importante sunt actele legislative. Ele au fost preluate atât din 
Buletinul oficial al R.P.R./R.S.R., colecţii de legi7

, cât şi direct din arhive. Găsim 
unele acte legislative doar în arhive, pentru că la momentul respectiv nu se publicau 
în Buletinul oficial8 şi/sau au fost desecretizate în ultimii ani (nu ştim încă care erau 
motivele, în toate cazurile, pentru nepublicarea unor acte legislative cu importanţă 
pentru învăţământul superior). Dincolo de faptul că actele legislative prezintă ceea ce 
emiţătorul dorea să reglementeze nu ceea ce a reuşit să realizeze prin adoptarea lor, 
sunt importante pentru că le putem trata ca o emanaţie de idei aflate în stadiu de 
proiect: este important să ştim ce se dorea să se obţină prin aceste acte. În plus, ele 
conţin foarte multe informaţii, pe care nu le putem găsi în alte surse şi care au o 
contribuţie semnificativă la reconstituirea cadrului general, şi uneori şi a unor situaţii 
specifice (vezi ordinele ministeriale). 

Nu trebuie neglijate nici volumele de documente care au rolul de a atrage 
atenţia asupra unor noi surse disponibile9 şi nici dicţionarele, care se pot dovedi utile 
instrumente de lucru10

• 

Obiectivele inviţimintului superior artistic În viziunea regimului politic 
Principalul obiectiv al învăţământului superior în comunism era acela de a 

pregăti cadre specializate pentru diferitele sectoare ale societăţii: funcţiona o insti
tuţie de învăţământ superior pentru pregătirea cadrelor politice, o alta pentru cele 

6 Îşi au originea în mentalitatea care predomină faţă de trecutul istoric şi documentele vechi, considerate 
nefolositoare, „bune de aruncat" şi în general, ele constituie o corvoadă (mai ales) pentru că multe 
trebuie păstrate conform legislaţiei în domeniu. 
7 „Colecţia de Hotăriri ale Consiliului de Miniştri şi alte acte normative"; „Colecţia de hotărîri şi 
dispozitii ale Consiliului de Miniştri al Republicii Populare Române"; „Colecţia de legi şi decrete"; 
„Colecţia de legi, decrete şi alte acte nonnative"; „Colecţie de legi, decrete, hotărîri şi alte acte 
normative"; „Colecţiune de legi şi regulamente"; „Colecţiune de legi, decrete, regulamente şi dispoziţii 
normative"; „Colecţiune de legi, decrete şi deciziuni"; „Colecţiune de legi, decrete, hotăriri şi 
deciziuni"; „Colecţie de legi, decrete, hotărîri şi deciziuni"; „Colecţie de legi, decrete, hotărîri şi 
decizii"; „Colecţie de legi, decrete, hotăriri şi dispoziţii"; ••• ( 1954) lnvăţămintul superior din R.P.R. 
8 Acte cu o menţiune simplă: „Nu se publică în Buletinul Oficial". 
9 Doar trei exemple: DrAghia, IAcătuşu, Popescu, Preda, Stoenescu, 2016; Murgescu, Cazan, 2013; 
Pavelescu, Dumitru, 2007. 
10 Cozmei, 201 Ob; Dobre, 2004; Bârsilnescu, Bârsilnescu, 1978. 
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militare, pentru medicină şi farmacie, institute agronomice pentru nevoile agricul
turii, institute pedagogice şi universităţi pentru învăţământul general şi numeroase 
institute mono/poli-tehnice pentru rezolvarea cerinţelor industriei şi nu numai. 
Existau alte două tipuri de instituţii pentru învăţământul de educaţie fizică şi sport şi 
pentru cel artistic. Cel din unnă poate fi la rândul său împărţit în trei ramuri: teatru şi 
artă cinematografică, arte plastice şi decorative şi muzică. 

Liderii politici ai vremii au încercat să găsească cea mai bună formă de func
ţionare a învăţământului superior artistic, pentru ca acesta să poată răspunde pozitiv 
necesităţilor cultural-artistice ale învăţământului şi ale societăţii în general. Indiferent 
de tipul acestora ele erau influenţate atât de caracteristici intrinseci, cât şi de cadrul 
politic în care funcţionau. 

Necesităţile cultural-artistice cuprindeau formarea de cadre specializate care 
să-şi desfăşoare activitatea aproape exclusiv în instituţiile cultural-artistice ale 
statului, mai ales într-un stat comunist în care totul era controlat, chiar şi timpul liber. 
Creaţia artistică poate fi influenţată şi controlată ~ână la un punct, chiar dacă limita 
aceasta a fost serios pusă la îndoială în comunism 1

• S-a încercat planificarea specta
colelor de teatru şi film şi a altor producţii artistice precum producţia de automobile 
sau alte fabricate industriale. Chiar dacă talentul artistic este un dat şi munca nece
sară cizelării sale ţine de o alchimie care probabil va rămâne pentru totdeauna un 
mister uman. după acelaşi tipar era gândită în comunism şi pregătirea de cadre 
specializate în acest domeniu: artiştii trebuiau să fie de un anumit tip (muzicieni, 
artişti plastici etc.) şi mai ales număr, şi să răspundă întocmai cerinţelor statului. 
Operele artistice trebuiau să glorifice noua societate construită de comunism şi era 
nevoie de cadre specializate adecvate 12 care să conducă acest proces. Toate acestea 
implicau şi politizarea învăţământului superior artistic 13

. 

În ceea ce priveşte necesităţile învăţământului, ele au privit pregătirea de cadre 
specializate atât pentru învăţământul preuniversitar şi universitar, cât şi pentru 
cercetare. Dacă în ultimele două cazuri este vorba doar despre un număr în general 
limitat şi foarte bine pregătit de persoane, pentru învăţământul preuniversitar situaţia 
era mult mai dificil de rezolvat. In condiţiile în care învăţământul general obligatoriu 
s-a tot extins, atât ca număr de instituţii (au funcţionat inclusiv şcoli şi licee cu profil 

11 „Planificarea culturală" şi opresiunea venită din partea factorului politic a generat însă şi apariţia unor 
strategii de rezistenţă din partea artiştilor (Câmeci, 2013: 151 ). în legătura cu controlul exercitat de 
Securitate asupra artiştilor plastici vezi l..ăcAtuşu, 2017: 91-128. 
12 Şi în învAţământul superior artistic au fost realizate epurări ale corpului didactic şi studenţesc, mai 
ales în anii 1950. Vezi exemple din rândul Conservatorului din Bucureşti precum Mihail Jora, Dimitrie 
Cuclin sau Alice Voinescu şi alte detalii în Cosma, 2004-2014. De asemenea, „adecvarea" studenţilor 
putea fi reglată chiar prin condiţiile de admitere. Studiindu-le an de an, observăm unele diferenţe, în 
sensul cA în anul 1986 au fost introduse condiţii speciale şi în învăţământul superior artistic precum 
obligativitatea de a prezenta dovezi din care să rezulte participarea la activitatea artistică de masă şi 
faptul cA au fost premiaţi la diferite concursuri, inclusiv internaţionale sau la Festivalul Naţional 
„Cintarea României" (Forum, 1982: 86). 
13 Predarea ştiinţelor sociale, mai ales în anii 19~0. se afla chiar în calea pre~tirii artistice specifice, în 
raport cu numărul de ore atribuite per săptămână {Cosma, 2004-2014). În plus, în instituţiile de 
învăţământ au fost dezvoltate organizaţiile de partid De exemplu, dintr-o sursă inedită putem afla că în 
1976, la Conservatorul din Bucureşti, exista „o organizaţie puternică ce cuprinde 223 membri, ce 
activează în 4 organizaţii de baz.ă şi 15 grupe de partid, la un total de 1036 studenţi, cadre didactice, 
personal artistic şi tehnico-administrativ" (SMBAN-CPCUB, 12/1976: 11). 
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artistic), cât şi ca număr de clase (de la 7 la 8 şi de la 8 la 1 O), ritmul procesului de 
formare a cadrelor specializate, adică profesori de muzică şi arte plastice/desen (din 
anul 1969), a trebuit să crească. Profesorii pentru învăţământul preuniversitar erau 
pregătiţi atât în facultăţile specifice ale institutelor pedagogice răspândite în mai 
multe centre universitare din ţară, cât şi în instituţii specifice (conservatoare şi 
institute de arte plastice, fără institutele de teatru şi artă cinematografică). Până la 
finalul comunismul!li nu s-a găsit o rezolvarea fericită, care să suplinească cererea 
mare de profesori. In plus, exista o problemă şi mai delicată, ce ţinea de specificul 
acestui tip de învăţământ: pentru majoritatea celor care ajungeau profesori după ce au 
terminat o facultate artistică (fie la un institut pedagogic, fie la o instituţie specifică) 
a fi repartizat în învăţământ era în mare parte un eşec personal şi profesional. Nimeni 
din cei implicaţi direct în acest deznodământ nu erau mulţumiţi, nici absolvenţii (care 
considerau că meritau să-şi continue activitatea artistică, nu să se „irosească" în învă
ţământ, probabil la sat în urma unei repartizări mai puţin fericite), nici guvernanţii 
(şi ei considerau că sunt prea mulţi artişti deşi analizele interne le sugerau un mare 
deficit de cadre în învăţământ). În afara unei chemări personale către catedră, drama 
era amplificată pentru studenţii de la conservatoare sau institutele de arte plastice 
constrânşi să urmeze un astfel de drum. 

În fine, forţa de muncă pregătită de învăţământul superior artistic trebuia să 
răspundă şi cerinţelor variate venite din partea societăţii. În acord cu obiectivele 
propuse ale comunismului în ceea ce priveşte educaţia de masă, acest tip de învăţă
mânt avea un rol de primă importanţă. La fel în plan politic, susţinând activitatea 
propagandistică 14, ajutând în legitimarea şi ulterior menţinerea comunismului (artişti 
lucrând pentru consiliile judeţene şi alte instituţii cu importanţa locală sau naţională). 
Pe de altă parte, liderii politici au încercat să găsească un mod de folosire a absolven
ţilor printr-o repartizare cât mai atentă, direct în producţie, aşa cum li se părea ideal 
să fie, prin care să contribuie la dezvoltarea economiei şi de preferinţă în industrie, 
văzută ca ramură de bază. Avea însă să se observe că integrarea proaspeţilor 
absolvenţi nu erau uşoară, nici măcar pentru inginerii repartizaţi într-o unitate 
industrială, cu atât mai puţin pentru artişti. Dacă se poate numi mai uşor o ramură 
industrială care asimila cu oarecare succes aceşti absolvenţi atunci putem menfiona 
doar industria uşoară (cu subramurile textilă, confecţii, ceramică fină, sticlă etc.) 5

• 

Din sursele pe care le am la dispoziţie, o să încerc să susţin cele afirmate mai 
sus, fără a mă opri asupra unor probleme ce ţin de evoluţia structurală a învăţămân
tului superior artistic în comunism despre care m-am mai ocupat şi cu alte ocazii 16

• 

14 Un exemplu era modul în care era privită muzica chiar de rectorul Conservatorului din Bucureşti: „În 
România socialistă, muzica, alături de celelalte domenii ale vieţii spirituale, a devenit un bun al între
gului popor, unul din factorii de edificare a conştiinţei omului nou, o mesageră a unităţii în jurul 
partidului, a secretarului său general" (Călinoiu, 1987: l ). Poate că nu era tocmai o definiţie sinceră, ci 
una care se încadra la ,,rubrica" captatio benevolentiae, dar afirmaţia rămâne. în plus, cercetând revista 
Muzica an de an de la apariţia sa din 1950, se poate afirma uşor că „poluarea propagandistică" era mult 
mai înăbuşitoare în perioada lui Nicolae Ceauşescu. . . . . 
15 Un exemplu de repartizare este cel din anul 1980: d~n. tot?lul„de 27846 de absolve~ţ1 ~epart1z:a~. 548 
au fost din învăţământul superior artistic, prin:iete trei. ~nst1tuţ11 ~de. au fost ?l?Caţ1 ~1~d: Mtmst~ 
Educaţiei şi învăţământului - 339 absolvenţi, Cons1hul Cultun1 ş1 Educaţ1e1 Soc1ahste - 150 ş1 
Ministerul Industriei Uşoare - 41 (AMED, 13/1980: nenumerotat). 
16 Maier, 2014a; Maier, 2014b. 
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Cunoştinţele liderilor politici despre artă şi învăţământul artistic 
În jurul anului 1968, anul noii legi a învăţământului 17 adoptată la 20 de ani 

distanţă de la cea precedentă, au fost mai multe analize interesante făcute la nivel 
central asupra dezvoltării învăţământului artistic. S-a pus în discuţie inclusiv renun
ţarea la caracterul de instituţie de învăţământ superior a conservatoarelor şi celorlalte 
instituţii, pe modelul altor ţări, inclusiv schimbarea denumirii, de exemplu din 
„Conservator" în ,.Academie de muzică" pentru că „în multe ţări, conservatoarele nu 
sunt institute de învăţământ superior" 18

• Nici una, nici alta din cele două măsuri nu au 
fost materializate: 

„Specialiştii din ţara noastră au fost unanim de acord să se păstreze caracterul 
de învăţământ superior conservatoarelor şi celorlalte instituţii de artă, pentru pregă
tirea cadrelor artistice în condiţii de funcţionare similare instituţiilor de învăţământ 
superior" 19

• 

Au fost luate măsuri pentru creşterea cifrei de şcolarizare acolo unde necesarul 
o impunea (instrumente muzicale, canto), de scădere a acestora inclusiv prin şcolari
zare o dată la doi ani (istoria şi teoria artei), dar şi o lărgire a profilului specialiştilor 
capabil să asigure „o mai mare adaptabilitate a acestuia la nevoile reale ale practicii 
socialiste şi creşterea eficienţei folosirii cadrelor artistice"20

• S-a stabilit şi scăderea 
generală a duratei de şcolarizare, cei care aveau aptitudini artistice deosebite urmând 
să fie selecţionaţi pe bază de concurs pentru continuarea studiilor prin învăţământul 
postuniversitar. Cu o singură excepţie: specializarea canto. De ce? Aceasta a fost şi 
una din întrebările ridicate în cadrul şedinţei Comitetului Executiv al CC al PCR din 
ziua de 16 decembrie 1968: 

„Tov. Popescu Dumitru21
: [ ••• ]. Nu ştiu, însă, la canto, de ce au lăsat tot 5 ani. 

Aici se justifică că la bacalaureat începe formarea vocii. Dar s-a stabilit din punct de 
vedere medical că dureaz.ă exact 5 ani şi nu 4 ani? 

Tov. Ion Dumitrescu22
: La canto nu se poate recruta un student decât după 

bacalaureat, când se stabileşte vocea. Ei nu învaţă muzică cu nimic înainte de 20 de 
ani. Cu multă judecată am făcut acest lucru. Este singura secţie în care este nevoie de 
5 ani neapărat. Ca să înveţe solfegii, chestiuni de muzicologie, aceasta se poate face 
numai de la 20 ani în sus şi de aceea sunt necesari 5 ani"23

• 

17 
Legea nr. 11 din 13 mai 1968 privind învăţământul în Republica Socialistă România, în Colecţia de 

l~i. decrete, hotăriri şi alte acte normative, 1968: 39-88. 
18 SANIC-CCSC, 210/1968: 252, 256. 
19 SANIC-CCSC, 21011968: 256. 
20 SANIC-CCSC, 210/1968: 255. 
21 

Dumitru Popescu (1928-) este scriitor, fost lider comunist, care a condus mai multe instituţii 
importante (Popescu. 2006; Tismăneanu, 2011). 
22 

Ion Dumitrescu (1913-1996) a fost compozitor, profesor, preşedinte al Uniunii Compozitorilor din 
România. Perioada cât a fost Dumitrescu preşedinte, 1954-1977, este văzută retrospectiv ca fiind una 
esenţială în dezvoltarea acestei instituţii (şi nu numai - Editura Muzica, Festivalul George Enescu 
Magazinul Muzica), dar şi în îmbunătăţirea statutului muzicianului, inclusiv prin menţinerea ,,; 
cât posibil a unei independenţe artistice (Tuchilă, 2013; Sandu-Dediu, 2018; Iorgulescu, 
http://www.ucmr.org.rollstoric.hbnl#ldivl; Secară, http://www.ucmr.org.rollstoric.html#ldiv2; 
http://www.ucmr.org.ro/bio-biblio.asp?CodP=l6 (accesate la 10.04.2019). hnportant de menţionat este 
amănuntul că Dumitrescu s-a fonnat în proximitatea lui Mihail Jora, ceea ce ne oferă anumite indicii 
asupra personalităţii celui dintâi (Amăuţoiu, 2005). 
23 SANIC-CCSC, 210/1968: 25. 
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Să observăm stilul în care se exprima Dumitrescu (vezi şi următoarele inter
venţii ale sale, din câte cunoaştem, prezentate în mod inedit în prezentul articol şi 
care pot întregi personalitatea compozitorului)24

, care era tranşant şi la obiect, 
inclusiv în discuţiile purtate cu liderii comunişti. În acest caz avem şi confirmarea 
unui contemporan, Dumitru Popescu, care a relatat, în memoriile sale publicate 
recent, despre faptul că _Dumitrescu „îşi cucerea nu numai prietenii, ci şi rivalii prin 
exuberanţa discursului colorat, străin de sinuozităţile şi preţiozităţile intelectualului 
care nu are cine ştie ce de spus"25

• 

Întorcându-ne la cele discutate, o altă problemă ridicată a fost cea a lipsei 
doctoratului în domeniul muzicii. Sunt propuse cursuri postuniversitare de 3-9 luni, 
„un deziderat mai vechi al specialiştilor"26, care să fie ţinute la forma de învăţământ 
seral. Ion Dumitrescu nu era de acord cu aceste precizări, deoarece „compoziţia e o 
meserie grea, serioasă", cursurile nu trebuie să fie comune sau de nivel scăzut, 
trebuie să dureze un an suplimentar care să fie echivalat cu doctoratul la celelalte 
instituţii de învăţământ: 

„Nu ar avea rost să fie seral şi să-i scoatem pe studenţi după prerogative. Să se 
facă cursuri de zi, să se concentreze pe cursurile principale. Din aceştia, în muzică, 
vor fi trei oameni la dirijat într-un an, 5-7 oameni la compoziţie, 4-6 oameni la 
muzicologie. Mai mult nu se poate. Dacă în 5 ani scoatem câte 5 şefi de orchestră 
umplem pământul, nu avem unde să-i plasăm. Aceşti oameni vor fi picături filtrate la 
chintesenţă"27 • 

Prin ultimele afirmaţii Dumitrescu încerca să ofere o şansă în plus acceptării 
argumentării sale, altfel el afirmase cu aceeaşi ocazie că „în conservatoare lipsesc de 
foarte multă vreme specialişti de dirijat, de orchestră, care este o specialitate de mare 
meserie, lipsesc muzicologi şi compozitori"28

• 

Problema a fost rezolvată şi la începutul anilor 1970 s-a introdus şi anul de 
specializare (inclusiv) pentru învăţământul artistic: 

„Pentru nevoile cercetării ştiinţifice şi învăţământului superior, precum şi 

pentru elementele deosebit de talentate din domeniul artei, Ministerul Educaţiei şi 
Invăţământului organizează, după anul IV, un an de specializare"29

• 

De exemplu, cifra de şcolarizare pentru anul de specializare în 1974 era de 
25 de locuri şi era defalcată în felul următor: Conservatorul de muzică din Bucureşti -
12 locuri de înscriere (3 la compoziţie, I la dirijat orchestră sau dirijat cor, 2 la violoncel, 
3 la vioară, 3 la pian); Conservatorul de muzică din Iaşi - 1 loc la violoncel; 

24 Personalitatea lui Ion Dumitrescu a făcut obiectul unor lucrări recente precum: Tuchilă, Roth, 2006; 
Gheorghe, 2008; Popescu, 2014. 
25 Popescu, 2006: 64. 
26 Cu doi ani înainte, în 1966, se rezolvase o altă problemă a unei părţi a acestora: echivalarea studiilor 
realizate înainte de 1948 la Conservatoarele de muzică şi artă dramatică din Bucureşti, Iaşi, Cluj şi 
Timişoara precwn şi de la Academiile sau Şcolilele de arte frumoase din Bucureşti, Iaşi şi Timişoara cu 
studiile superioare din comunism (SANIC-CCSPCM, 99/1966: 1-7). 
27 SANIC-CCSC, 210/1968: 27. 
28 SANIC-CCSC, 210/1968: 27. 
29 DCS nr. 147. Anterior, în 1973 se organizase anul 5 de studiu ca an de specializare confonn Hotărârii 
Consiliului de Miniştri nr. 647 din 7 iunie 1973 privind aprobarea planului de şcolarizare la 
învăţământul superior, pentru anul universitar 1973/1974 (SANIC-CCSC, 29811973: 2, 3). 
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Institutul de arte plastice din Bucureşti - 8 locuri (5 la pictură, 1 la grafică, 2 la 
tapiserie-imprimeuri, tapiseri-contexturi sau creaţie vestimentară); Institutul de arte 
plastice din Cluj-Napoca - 4 locuri (1 la pictură, 1 la grafică, 1 la sculptură, 1 la la 
tapiserie-imprimeuri, tapiserie-contexturi sau creaţie vestimentară30• 

Nici cursurile la fără frecvenţă nu erau o soluţie, aşa cum propunea Janoş 
Fazekaş31 • Dumitrescu răspundea: 

„[ ... ]. Nu se poate învăţa pianul prin corespondenţă şi nu se poate face armonie 
prin corespondenţă. [ ... ]. În principiu, muzica şi orice artă se învaţă de la maestru la 
maestru în curs individual. Nu se poate să învăţăm o artă completă prin cores
pondenţă "32

• 

Ion Gheorghe Maurer susţinea cele afirmate de Dumitrescu: 
„Sunt absolut de acord că învăţământul fără frecvenţă este total lipsit de 

educaţie (sic!). Or, mai mult decât în toate părţile este nevoie ca în domeniul artistic 
să nu scoatem din capul locului nişte rataţi, nişte oameni care nu pot să facă treabă. 
Să se ducă să facă o meserie, să nu facă prost un lucru care pentru a fi făcut cum 
trebuie să fie făcut cu omul care se dedică acestuia cu foarte multă pasiune"33

• 

Nicolae Ceauşescu era şi el de acord, dar cerea un studiu comparativ cu 
situaţia din alte ţări şi mai făcea o precizare importantă: 

„Aşa cum facem noi, că vrem pe toţi să-i facem artişti plastici, nu prea se face 
în lume aşa ceva. Dacă face facultatea de arte plastice îţi vine cu pretenţii şi spune că 
este artist plastic şi nu se duce să lucreze ca profesor de desen. Cei de la litere nu vor 
să se ducă unde sunt repartizaţi, spunând că sunt poeţi"34 • 

A urmat un schimb de replici între Ceauşescu şi Dumitrescu pe tema celor 
patru facultăţi de arte plastice care au fost înfiinţate la institutele pedagogice („Ce, 
facem artişti plastici cu miile?"), chiar dacă lui Ceauşescu i se spunea că aceştia vor 
fi doar profesori, el tot era nemulţumit („Nici unul nu vrea să se ducă ca profesor"), 
adăugând indignat la întrebarea lui Dumitrescu dacă nu există metode de repartizare 
ca profesori: 

„Te obligă să-i cumperi tot ce creează, că dacă nu-i cumperi spune că nu 
susţinem arta. Pentru artele plastice avem un institut cu 30-40 de oameni. Eu v-am 
rugat să luaţi cum este în Franţa, în Italia şi să facem un învăţământ apropiat de ei, că 
au ceva experienţă mai multă decât noi"35

. 

După ce Ceauşescu a subliniat că accentul trebuie să fie pe desen tehnic pentru 
proiectare industrială, discuţia a avansat, a aflat că sunt 2000 de studenţi la facultăţile 
de muzică, şi a răbufnit („Aceasta ne costă bani. Chiar toată lumea trebuie să urmeze 
universitatea de muzică? [ ... ]. Sunt mai mulţi muzicieni decât medici")36

• 

30 AMED, Ordinul Ministrului Educaţiei şi Învăţământului nr. 518 din 21 iunie 1974. 
11 Şi Nicolae Ceauşescu a propus această formă de învăţământ: „Pe timpuri se învita la firă frecvenţă şi 
omul lucra undeva şi câştiga [ ... ]. Avem deja un număr de artişti care nu-i folosim nicăieri, nici n-au 
învăţat cine ştie ce, dar au uitat şi ce au învăfăt şi îi şi plltim [„.]. Pentru acest învăţAmint trebuie să şi 
corespundă, să aibă talent şi să şi lucrei.e" (SANIC-CCSC, 52/1968: 53). 
12 SANIC-CCSC, 210/1968: 28. 
ll SANIC-CCSC, 210/1968: 31. 
34 SANIC-CCSC, 210/1968: 31, 32. 
15 SANIC-CCSC, 210/1968: 32. 
16 SANIC-CCSC, 210/1968: f. 33. 
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Când a fost atins subiectul repartizării absolvenţilor de învăţământ superior 
artistic, Ceauşescu a spus că ministerele au motive că nu-i primesc decât parţial, 
pentru că „vin cu nişte lucruri că nu le pot pune în aplicare, că nu învaţă ceea ce au ei 
nevoie acolo", fiind susţinut de Brăduţ Covaliu37 care recomanda „să punem profe
sorii care ne trebuie ca să facem artistul care ne trebuie"38

• Ceauşescu îşi detalia 
punctul de vedere: 

,,Întreprinderile îi ţin o lună, iar după aceea le dau drumul că în institut nu 
învaţă ceea ce trebuie. Să punem problema: dacă este vorba să înveţe pentru 
industrie, să înveţe pentru industrie. În industrie trebuie să facă ce vreau eu, nu ceea 
ce gândesc eu! Artă, dar să ţină seama de nevoile mele şi de aceea pun problema să 
organizăm învăţământul de la început"39

• 

Inevitabil s-a ajuns şi la problema planificării artiştilor, pentru că Ceauşescu 
arăta că „trebuie să scoatem atâţi cât avem nevoie"40

, dar Dumitrescu afirma fără 
rezerve: 

„Artişti ca să scoatem, nu putem planifica nimic. Artistul mare iese dintr-o 
frământare, dintr-o gloată mai mare de oameni. Avem nevoie de mari artişti, de mari 
instrumentişti, de mari vocalişti. De acord că industria nu poate ţine pe unii care 
încep cu extravaganţe, dar aici este veşnic neputinţa de a găsi limitele de unde începe 
extravaganţa. Trebuie lăsaţi în industrie puţini viermi (sic!) ca să scoată industria din 
toropeala existentă'.4 1 • 

Dumitrescu continua să-şi dezvolte argumentaţia, inclusiv când a fost pusă în 
discuţie problema finanţării acestui învăţământ: 

„În Franţa statul nu are obligaţia, îl lasă pe stradă şi recrutează oamenii cei mai 
buni prin nişte concursuri draconice. Sunt profesor în conservator de 30 de ani şi am 
asistat la cele mai năstruşnice planificări. Nu avem oameni buni în orchestre, nu sunt 
violoncelişti, violonişti că am planificat şi supraplanificat. Nu merge planificarea 
aici. Aici sunt alte lucruri pe care trebuie să le învăţăm încet. Nici în Franţa, ca să se 
facă o orchestră bună a trebuit să ia oameni din toată lumea, deşi în Franţa există cel 
mai teribil conservator de instrumentişti. Noi vrem să facem cu români şi lucrul 
acesta nu este aşa de simplu şi nu după toate metodele. Trebuie să avem puţină 
răbdare. În artă întotdeauna trebuie să se piardă ceva şi spunem ceva, aceasta este de 
la noi, trece la meserie"42

• 

Chestiunea banilor necesari per student era întotdeauna spinoasă şi a ieşit la 
suprafaţă în dese rânduri indiferent de perioadă. De exemplu, în şedinţa Secreta
riatului CC al PCR din ziua de 18 octombrie 1971, Mircea Maliţa a prezentat o 
statistică referitoare la costul unui an de studiu din care rezulta că în învăţământul 
tehnic era o sumă de 10.000 lei, în agronomie 16.000 lei, pentru muzică 15.000 lei, la 

37 Brăduţ Covaliu (1924-1991) a fost pictor, profesor şi preşedinte al Uniunii Artiştilor Plastici din 
România ( 1968-1976). 
38 SANIC-CCSC, 210/1968: f. 36. 
39 SANIC-CCSC, 210/1968: f. 36. 
40 Cu altă ocazie afirmase în problema artiştilor nefolosiţi: „să luăm teatru cu teatru şi să ţinem numai pe 
cei care au ce face" (SANIC-CCSC, 87 /l 969: 17) 
41 SANIC-CCSC, 210/1968: 37. 
42 SANIC-CCSC, 210/1968: f. 38. 
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artă plastică 27.000 lei, la teatru 36.000 lei43
• Ceauşescu era contrariat de faptul că 

„învăţământul tehnic care este învăţământul de bază" costă mai puţin decât cel 
artistic („De ce ne costă mai mult la conservator decât la politehnică?"), cerând o 
analiză serioasă pentru identificarea de măsuri care să reducă cheltuielile în învăţă
mânt („Nu pot să fiu de acord să mă coste mai mult un artist decât un inginer. 
Trebuie să verificăm tot sistemul")44

• 

Maliţa a încercat să-i explice că în învăţământul artistic sunt de fapt (şi deja) 
puţini studenţi, dar cheltuielile per student sunt mari, dând exemplul Institutul de 
teatru din Târgu Mureş, unde o promoţie era formată din cinci persoane

45
• 

S-a emis şi ideea de a organiza teatre pe lângă institute pentru a putea avea o 
sursă de câştig financiar, şi această măsură este încadrabilă acelei preocupări care 
odată cu trecerea timpului a devenit omniprezentă şi obsesivă: integrarea învăţămân
tului şi cercetării cu producţia, şi care va fi prevăzută inclusiv în noua lege a învăţă
mântului din I 97846

. 

Toate cele de mai sus ne arată şi un anumit grad de cunoştinţe, scăzut, din 
partea liderilor politici ai vremii, în special la Ceauşescu, în ceea ce priveşte proble
mele şi specificităţile domeniului artistic. Chiar dacă în aceste şedinţe erau şi oameni 
avizaţi pe problemele artistice, Ceauşescu ţinea să arate că deţinea cheia rezolvării 
oricărei probleme, drept pentru care are contribuţia sa specifică, ce nu poate fi 
ignorată, dincolo de constrângerile sistemului politic comunist. 

Mai redăm în acest sens o singură discuţie privitoare la propunerile privind 
perfecţionarea învăţământului superior, cel puţin la fel de concludentă şi care a avut 
loc în timpul şedinţei Comitetului Executiv al CC al PCR din ziua de 14 mai 1974: 

„Tov. Petre Lupu: Să nu spunem artă teatrală având în vedere că televiziunea 
cuprinde şi teatru şi cinematograf Să i se spună artă teatrală şi cinematografică. 

I iz.Ari. 

Tov. Elena Ceauşescu: Aici sunt trei facultăţi. De ce? 
Tov. Nicolae Ceauşescu: Actoria, este clar. Regia. O facultate de regie?'" 
Tov. P. Niculescu-Mizil: Nu sunt facultăţi, tovarăşe Ceauşescu, sunt specia-

Tov. EC: Tovarăşe Mizil, ai aici o facultate care cuprinde trei discipline. 
Tov. NC: Operatoria ce crează? 
Tov. PNM: Pe cel care filmează. 
Tov. Ion Iliescu: Operatorul este cadru tehnic. 
Tov. NC: Dar ce caută la teatru? Aceasta este o problemă mai mult tehnică. 

43 
În 1952 cele mai mari costuri pentru un student pe an erau la Comitetul Cinematografiei 9776 lei; la 

Comitetul de Artă era 4981 lei, iar cel mai puţin la Ministerul Gospodăriei Silvice 3293 lei (SANIC
CCSPCM, 573/1952: 12). 
44 SANlC-CCSC, 118/1971: 59, 60. 
45 SANlC-CCSC, 118/1971: f. 60. 
46 

„La temelia şcolii stă principiul politehnizării, îmbinarea strânsă a muncii, invăfământului şi cercetlrii 
- factori primordiali pentru construcţia socialismului şi comunismului în patria noastrl, pentru progresul 
şi civilizaţia omenirii" (Legea educaţiei şi învăţământului nr. 28 din 26 decembrie 1978, Buletinu/ 
~cial al Republici~ Social~t~ România, 1_97~_: 1-20). . . 

Ceauşescu a D18l fost cnt1c la adresa 1de11 de facultate de regie: „Ş1 acum avem invăţlmânt tlră 
frecvenţă într-o serie de domenii. Şi în învăţământul artistic se poate face aşa, cât şi cei care vor să facă 
regie [ ... ]. Nu suntem o ţară mare ca să facem o facultate de regiz.ori" (SANIC-CCSC, 52/1968: SS; 
SANIC-CCSC, 102/1966: 29). 
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Tov. Dumitru Popescu: E la film. Unde pregătim artistul de teatru pregătim şi 
operatorul. Operatorul este artist. 

Tov. EC: Operatorul este tehnician. 
Tov. DP: Este om de artă; de el depinde imaginea. Pregătirea lui este de om de 

artă, altfel iese un film anost. 
Tov. Leone Răutu: La cinematografia de specialitate poate ar trebui de văzut 

durata, însă ca profil ar trebui să rămână. Reporterul este deosebit de operator. 
Tov. DP: De ele depinde cum ies cadrele filmate. 
Tov. PNM: Aceştia sunt artişti care iau cadrele. 
Tov. NC: Ca să fie trecut pe genericul filmului. De altfel acolo se mai trece şi 

cine a făcut costumele, cine a făcut coafura. Operatorul este tehnician. El trebuie să 
ştie să umble cu aparatul, să-l mânuiască. Sigur că trebuie să facă un film artistic. Nu 
este vorba de amatori, că este vorba de o meserie. 

Tov. LR: Operatorii de film sunt coautorii regizorilor. Nu au acelaşi regim ca 
tehnicienii. 

Tov. NC: Mecanicul de la teatru este un colaborator apropiat al regizorului. 
Tov. LR: S-ar putea vedea cum este organizat în alte ţări, pentru că eu ştiu că în 

Franţa există această specialitate. Este o ramură mai nouă. 
Tov. DP: Acum s-a dezvoltat această ramură. 
Tov. NC: Constatarea făcută este că nu avem operatori buni. Avem nişte 

nepricepuţi. Eu cred că nu este bine pus aici la teatru. Tu te referi la pregătirea 
artiştilor de film. În general se ştie că cei mai buni artişti au fost cei care n-au învăţăt 
în facultate, nici în România şi nici în străinătate. La fel, cei mai buni pictori n-au fost 
aceia care au învăţat în facultate. Spun asta pentru că noi puţin deformăm ... că în alte 
ţări ... Tovarăşul Răutu ştie bine, nu se duc chiar de la 15 ani să înveţe. Adică eu cred 
că problema cu operatoria să o analizăm tocmai pentru a-i pregăti mai bine, pentru că 
punându-i la teatru, aici pun accent nu pe tehnică, ci pe jocul artistic. Nu văd că este o 
legătură între una şi alta. Dar să analizăm'.48 . 

Pregătirea profesorilor de muzică şi arte plastice49 

Probleme serioase de planificare a ridicat şi situaţia pregătirii profesorilor de 
muzică şi artă. Deja am observat parţial cum decurgeau discuţiile din spatele adoptării 
unor măsuri de reglementare a situaţiei din învăţământul superior artistic. 

Facultăţile de muzică şi artă au fost înfiinţate în cadrul institutelor pedagogice la 
începutul anilor 1960, funcţionând în paralel cu secţiile pedagogice de la institutele de 
arte plastice şi conservatoare50

• În anul 1960 a fost înfiinţată câte o facultate de arte 
plastice la institutele pedagogice din Bucureşti, Cluj-Napoca, Iaşi şi Timişoara, iar anul 
următor câte o facultate de muzică la aceleaşi institute, plus la cel din Târgu Mureş51 • 
Din datele statistice pe care le avem pentru anii 1960, facultăţile de muzică şi artă au 
awt înscrişi maximum 20,6% din totalul studenţilor în aceste institute (1962) şi 
maximum 25,3% din studenţii înscrişi în anul I ( 1962), iar în ceea ce priveşte situaţia 
similară, dar în rândul absolvenţilor, vârful a fost atins în anul 1964 (24,6% )52

, ceea ce 

48 SANIC-CCSC, 5511974: 40v-4lv. 
49 Vezi şi Maier, 2018. 
so Maier, 2014b: 136. 
51 Interior aceste facultăţi aveau să fie integrate institutelor specifice, universităţilor, în cazul laşului şi 
Timişoarei. iar la Târgu Mureş s-a optat pentru păstrarea facultăţii de muzică, până spre sîarşitul anilor 
1970 când au fost desfiinţate/comasate. 
52 Prelucrări ale autorului pe haz.a datelor statistice din AINS. 
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arată o preocupare pentru formarea de profesori în domeniul artistic. Cu toate acestea, 
la şedinţa Comitetului Executiv al CC al PCR din ziua de 16 decembrie 1968, 
Dumitrescu recunoştea că: 

,,În ce priveşte profesorii de muzică, s-a făcut acum o mare campanie pentru 
înfiinţarea institutelor pedagogice care nu au dat roade, cu facultăţi improvizate, ca să 
umplem posturile rămase vacante. Tot noi ne-am dat seama că acestea nu constituie o 
treabă bună, că un om pregătit sumar, intrând în învăţământul muzical strică şi ocupă 
un loc de 30 de ani până iese la pensie. Am bătut calea ca oamenii să înveţe în con
servatoare, să-şi înveţe meseria, să devină profesori de muzică. Avem încă nevoie de 
învăţământul muzical. Sunt mii şi mii de catedre libere care trebuie umplute sub două 
forme: fie că le completăm cu ce vin la iuţeală, fie că suntem mai înceţi şi cu cadre 
de valoare. Părerea noastră este să fie umplute încet, cu cadre de valoare, care să 
prezinte nivel şi să poată să ne reprezinte". . 

O constatare foarte importantă şi care nu a fost contrazisă în timpul şedinţei. 
Ca umiare, nu este de mirare că facultăţile de desen de la Institutele pedagogice din 
Bucureşti şi Cluj au fost transferate în cadrul institutelor de arte plastice din respec
tivele localităţi, în timp ce cele din Iaşi şi Timişoara erau integrate universităţilor. 
Universitatea din Timişoara cuprindea şi Facultatea de Muzicăs3 • Anterior facultăţile 
de muzică trecuseră printr-un proces similar (excepţie a tlcut Institutul Pedagogic 
din Târgu Mureş). 

În 1975, cu prilejul şedinţei Comitetului Politic Executiv din ziua de 21 mai, 
s-a discutat asupra proiectului de decret privind repartizarea în producţie a absol
venţilor instituţiilor de învăţământ superior de la învăţământul de zi. Ceauşescu 
observa că învăţământul de artA era „cam dezvoltat", în special pedagogia, fiind de 
părerea că „prof esorul sau învăţătorul să conducă şi activitatea muzicali în şcoală; 
cum am învăţat şi pe timpuri", iar Paul Niculescu explica faptul că dezvoltarea „este 
datorată lipsei f oane mari de profesori de muzică şi de artă, plus că sunt încl mari 
goluri la orchestre"S4. 

La doi ani distanţă, în cadrul şedinţei Biroului Permanent al Comitetului 
Politic Executiv, din ziua de 6 iunie 1977 a fost prezentată problema cifrelor de 
şcolarizare corespunzătoare planului pe anul universitar 1977 /1978. Ceauşescu arăta 
că la desen şi muzică nu s-au redus cifrele de şcolarizare („La desen, la muzici văd 
că rămâneţi fermi !")ss şi nu înţelegea de ce în planul pe care îl citea era scris de două 
ori muzica („Muzica cu durata de 3 ani şi apoi, iar muzică. Nu se poate asta!"), când 
de fapt era o cifră de şcolarizare pentru învăţământul pedagogic şi una pentru cel 
artistic. Până să-i explice Suz.ana Gâdea, Ceauşescu se întreabă „de ce trebuie tlrămiţat 
în două locuri?°, fiind de părere că: 

„Tot muzică învaţă la muzică! Şi de acolo unii merg şi devin artişti şi compo
zitori, pentru că nu toţi pot să devină artişti, compozitori şi restul pot să predea 
muzica. De altfel, toţi marii muzicieni ar trebui să fie şi profesori. De aceea nu avem 

53 SANIC-CCSC, 78/1971: 230, 231; AMED, 330/1972: nenumerotat. 
S4 SANIC-CCSC, 56/1975: 14, 15. 
ss Au mai fost cazuri când propunerile initiale de reducere a cifrelor de şcolarizare erau considerate prea 
drastice şi au fost îndulcite. Vezi cazul din anul universitar 1972/1973, la secţiile care pregAtesc 
profesori de muzică din cadrul conservatoarelor (AMED, 330/1972: nenumerotat). 
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ce face. cu ei. !n ~omi, ~ovarăşi,. cel mai bun compozitor trebuie să predea şi muzica, 
cel mat. b~n. cantăreţ, ş1 aşa ~~ dep~rte. Nu s~ pregătim nişte oameni cu cunoştinţe 
slabe ş1 sa-1 punem profeson Insaş1 concepţia noastră este greşită în legătură cu 
pregătirea acestor profesori"56

• 

Ideea lui Ceauşescu precum că „cel mai bun compozitor trebuie să predea şi 
muzica" a folosit-o şi în alte rânduri, inclusiv pentru situaţia scriitorilor sau antre
norilor sportivi în relaţie cu învăţământul57 • 

Ceauşescu ia decizia ca muzica şi desenul să fie unite într-un singur loc, 
specializările de la învăţământul pedagogic dispărând, fiind cât se poate de tranşant: 

„Dispar. Nu toţi devin artişti plastici. Cel mai bun pictor trebuie să fie şi pro
fesor. Ce facem cu acest tânăr?! De aceea se duc la «Fondul literar» şi «Fondul plastic» 
şi spun: dăm că nu am ce mânca. Nu se poate asta! Acolo, fiind profesor, să se apuce 
să şi picteze; dacă o să devină ceva, o să devină, dacă nu are pâinea asigurată şi nu 
stă cu mâna întinsă"58 • 

Tot în 1977, dar la o şedinţă a Biroului Permanent al al Comitetului Politic 
Executiv ţinută pe data de 13 iunie, deci o săptămână mai târziu, s-au discutat propu
nerile privind perfecţionarea nomenclatorului de specializări în învăţământul 
superior. La învăţământul artistic s-a prezentat şi problema pregătirii profesorilor de 
muzică şi de desen, precizându-se că „necesarul de cadre în aceste domenii nu 
justifică două forme de pregătire în paralel"59

• Pentru remedierea situaţiei se propu
neau ca absolvenţii conservatoarelor să fie şi profesori de muzică, adică să aibă dublă 
specializare („muzică instrumentală-muzică", „canto-muzică", „muzică-compoziţie, 
muzicologie"), şi la fel şi pentru profilul de „arte plastice şi arte decorative" („pictură, 
grafică, sculptură-profesor de desen", „artă monumentală-restaurare, muzeologie şi 
profesor de desen'', „tapiserie, scenografie-profesor de desen"), cu excepţia acelora 
de la „forme industriale, ceramică, sticlă, metal". Dacă situaţia o impunea, profesorii 
pentru muzică şi desen putea fi pregătiţi în regimul învăţământului de trei ani, 
organizat pe lângă conservatoare şi institute de arte plastice60

. 

În plus, specializarea arta şi metodologia spectacolului a fost eliminată din 
nomenclator61

• 

Măsurile preconizate au fost incluse întocmai în Decretul Consiliului de Stat 
nr. 209 din 12 iulie 197762

• 

56 SANIC-CCSC, 64/1977: 49v. 
57 Constantin, Maier (2014) ,,Învăţământul superior de educaţie fizică şi sport în România ( 1948-1989)", 
în Danubius, m. 32, 2014, p. 358. 
58 

SANIC-CCSC, 64/1977: 50. 
59 SANIC-CCSC, 68/1977: 180v, 181, 18lv. 
60 SANIC-CCSC 68/1977: 180v 181 181v. Vezi şi SANIC-CCSPA, 19/1973: 61-63. 
61 „Specializarea' «arta şi metodologi'a spectacolului», care pregăteşte critici de artă, m~t~i_şti p~tru 
cultura de masă şi secretari literari pentru teatre, nu se justifică deoarece numărul de_ s~~~ahştJ ceru~1 _de 
către Consiliul Culturii şi Educaţiei Socialiste este mic (5 în 197711978) [.„]. Spec1ahşt11 pen~ cr_itică 
de artă, metodiştii pentru cultura de masă şi secretarii liter3:", pe~ti:u tea~re _să fie re~taţ1 dintre 
absolvenţii specializărilor de actorie, regie, imagine de film ş1 U:levmun~ ŞI sa se. orgaruzeze pentru 
aceştia cursuri de specializare în instituţiile de învăţămâ~t sup:nor :are_ 1-~ pregătit: după efe~tuarea 
stagiului. Specializarea «arta şi metodologia spectacolulw» să mtre m hch1dare cu mcepere din anul 
1977/1978" (SANIC-CCSC, 68/1977: 180v, 181, 18lv). 
62 

DCS nr. 209. 

245 

https://biblioteca-digitala.ro



În legătură cu cifrele de şcolarizare putem bănui că necesarul ~e persoJ;ULl era 
superior planului, dar nu ştim care era de fapt diferenţa. Avem date chiar pentru anul 
universitar 1989/1990, pe care le prezentăm în tabelul următor. 

Tabelul nr. 1: Planul de şcolarizare, necesarul de personal şi propunerile de 
şcolarizare la final de comunism. 

Planul de Necesar de Propuneri de 
şcolarizare în anul I personal cu şcolarizare în anul I 

Profilul de pentru anul pregătire pentru anul Realizat 
specializare universitar superioară universitar 

1988/1989 prezentat de 1989/1990 
Total Zi Seral ministere Total Zi Seral Total Zi Seral 

Artă teatrală., 35 15 20 161 35 15 20 37 16 21 

cinematografică 

şi televiziune 
Muzică 80 50 30 320 80 50 30 85 50 35 

Arte plastice şi 85 45 40 203 85 45 40 88 48 40 
decorative 
TOTAL 200 110 90 684 200 110 90 210 114 96 

Surse: SANIC-CCSC, 28/1989: 22, 22v; SANIC-CCSPA, 117/1989: 43v-44v. 

Din datele prezentate se observă cât de mare era necesarul de cadre specia
lizate, de peste 3 ori mai mare decât numărul de studenţi şcolariz.aţi, în condiţiile în 
care respectivele locuri la admitere nu garantau faptul ci studenţii şi reuşeau să 
absolve facultatea. 

Tot din tabel observăm că o parte importantă din studenţi studiau la forma de 
învăţământ seral. Chiar dacă, aşa cum am văzut, în învăţământul superior artistic 
formele de învăţământ seral şi fără frecvenţă63 au awt o răspândire limitată, totuşi în 
anii 1980, forma de învăţământ seral a fost introdusă treptat la aproape toate specia
lizările64. Faptul este explicabil pentru că reducerea cheltuielilor în învăţământ, în 
special în anumite tipuri de învăţământ neconsiderate prioritare precum învăţământul 
tehnic (şi aici doar în puţine cazuri), începuse de la sfărşitul anilor 1970 şi se inten
sificase în anii 1980. De asemenea, cheltuielile per student la formele de învăţământ 
seral şi fără frecvenţă erau mai mici decât cele la zi. 

Prezentăm şi situaţia specializărilor în I 989 pe cele trei profiluri de specia
lizare65: artă teatrală, cinematografică şi televiziune (actorie, regie şi imagine de film 

63 
În 1969 nu mai se primeau cifre de şcolariza.re la fără frecvenţi în învAţăm.ântul superior artistic 

~-:'NlC-CCSC, 45/1969: 2~) . . . . . . 
ln anul 1981 la actorie; •magme de filme ş1 televmune; tap1sene, scenografie - profesor de desen; 

forme industriale, ceramică, sticlă, metal; 1982 - regie; muzică instrumentali-muzică; canto-muzică; 
pic~ ~ficA, sculptură, restaurare - profesor de desen; 1984 - muzici şi compoziJie muzicalil
muzicologte; 1987 - artă monumentali, restaurare, muz.eologie - profesor de desen. 
6
s Structura profilelor în învăţ!mântul superior artistic a mai fost schimbatil doar în 1977, de la 
!nfi~ntarea lor din anul 197 4, dar ~erită menţio?8t că o variantă de lucru ineditA din 1973 prevedea 
mfimtarea a I O profile: artA dramatică; operatone de film şi televiziune; instrumente; canto· muzică; 
compoziţie, muzicologie, dirijat;arte plastice; arte decorative; estetica produselor industriale·' ilkJria fi 
teoria artei (SANIC-CCSPA, 19/1973: 112-115). ' 
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şi televiziune); arte plastice şi decorative (pictură, grafică, sculptură - restaurare -
pro.fes~r de desen; artă monumentală, restaurare, muzeologie - profesor de desen; 
tapisene, scenografie - profesor de desen; tapiserie - profesor de deseO' forme indus
triale, c~~mică,. sti~lă, me~l) şi. muzică (muzică instrumentală - muzică; muzică şi 
compoz1ţ1e muzicala, muz1colog1e; canto-muzică), precizând totodată că la forma de 
învăţământ seral, erau 5 ani de studiu, cu excepţia specializării canto-muzică unde se 
studiau 6 ani (şi 5 la zi), în rest la zi erau prevăzuţi 4 ani66

• În total în 1989 erau 
11 specializări, un număr redus la jumătate faţă de situaţia anilor 195067• 

Concluzii 
Formarea artiştilor prin intermediul învăţământului superior artistic era necesară 

în viziunea regimului pentru a rezolva cerinţele cultural-artistice ale învăţământului 
şi culturii precum şi ale altor domenii, în special încercându-se orientarea artiştilor şi 
către domenii cu finalitate productivă industrială. 

Pregătirea unei forţe de muncă adecvată cerinţelor societăţii nu a fost nicicând 
uşor de realizat şi nu poate fi decât un proces încununat cu un succes parţial. Sunt 
prea mulţi factori care trebuie cântăriţi şi nu toţi pot fi controlaţi de cel care urmă
reşte procesul de inginerie socială. Dintre toţi, factorul uman este cel mai proble
matic. Cred că este o utopie să credem că se va găsi o singură „formulă n fericirii'', a 
potrivirii dintre caracteristicile unei personalităţi şi profesia pe care trebuie să o 
urmeze. Cert este că încercări vor fi tot timpul, mai ales în regimuri dictatoriale, care 
se hrănesc cu iluzia că pot reglementa şi controla orice aspect al societăţii. Succese 
vor fi doar parţiale. Liderii comunişti aveau să se convingă şi ei de acest fapt, mai 
ales în cazul învăţământului superior. Am putut documenta cum mai ales Ceauşescu 
nu a acceptat acest mod de lucru special în tratarea problemei învăţământului 
superior artistic, dar nici el şi nici alţi lideri politici, par să nu fi stăpânit unele 
aspecte de bază în înţelegerea artei şi artistului în general. Politicienii însă au fost 
preveniţi în ceea ce priveşte specificităţile domeniului artistic. Am prezentat mai 
multe discuţii ce au avut loc cu diverse prilejuri şi care au fost imortalizate (mai mult 
sau mai puţin ad litteram) în stenograme. Accentul am vrut să-l pun pe cunoştinţele 
slabe ale liderilor comunişti asupra caracteristicilor acestui tip de învăţământ şi nu 
neapărat pe cele ale lui Ceauşescu, dar într-o dictatură săA nu cunoşti poziţia 
dictatorului este cel puţin deplasat, aşa că nu putea fi ocolit. In această problemă, 
sperăm că pe viitor să putem surprinde ipostaze mai complexe, inclusiv ale lui 
Gheorghe Gheorghiu-Dej. 

După cum a reieşit din textul stenogramelor, măsurile preconizate au fost uneori 
intens dezbătute şi multe au conţinut argumentări foarte bune pentru a susţine o poziţie 
sau alta. Cele prezentate de compozitorul şi preşedintele Uniunii Compozitorilor, 
Ion Dumitrescu, au fost mai mult decât grăitoare. De altfel, sunt de părere că perso-

66 
Forum, 1989: 94-96. . . - . · · 

67 De exemplu în 1954 artiştii puteau să se pregătească în 22 de spec1ahzan: Arta actorului'. Regie ~e 
teatru. Regie de operă, Teatrologie şi filmologie, Pian-orgă, lnst~ente de coard~, s~flat ~1 percuţie, 
Canto, Muzicologie, Pictură, Pictură de teatru, Sculptură, Grafică ş1 gravură, l~tona ŞI te~.ca art.e~?r, 
Pictură monumentală, Ceramică, Textile imprimeuri, Dirijat cor, Pedagogie, Compoziţie, DmJat 
orchestră, Operatorie şi Regie film. în 1964 existau 19 specializări, iar din 1974 doar 11. 
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nalitatea sa trebuie să fie mult mai bine cunoscută specialiştilor şi publicului larg, 
prin studii şi cărţi care să-i fie dedicate în continuare. Nu am awt iniţial în plan, dar 
prin stenogramele prezentate fie şi parţial, cred că am contribuit şi la confirmarea 
unor mărturii privitoare la influenţa benefică a lui Dumitrescu asupra liderilor politici 
comunişti în problemele artistice şi implicit la asigurarea unui statut cât s-a putut de 
bun pentru artişti (şi ţinând cont de peste cele două decenii în care a activat la nivel 
înalt, a awt o influenţă certă). Normal, mai sunt şi alte personalităţi, cu efecte faste şi 
nefaste pentru formarea artiştilor prin intermediul învăţământului superior, şi care 
trebuie descoperite în viitor. 

Nu doar condiţia şi specificul artistului sau modul său de formare prin învăţă• 
mântui superior au fost problematice, ci inclusiv pregătirea de profesori în domeniul 
artistic pentru învăţământul preuniversitar. Poate că este suficient să spunem, că 
destinul multor studenţi din acele vremuri a fost marcat de cele discutate şi mai ales 
stabilite în stenogramele prezentate sau în alte tipuri de documente. Şi cu acestea, să 
spunem că a fost şi un alt obiectiv al acestor pagini, şi anume acela de găsi modul în 
care s-a ajuns la unele decizii, pe care altfel le cunoşteam din literatura secundară sau 
din actele legislative, în timp ce altele au un caracter inedit. Cele prezentate sunt 
importante dar sunt doar câteva exemplificări din mulţimea de documente care 
aşteapta să .-·~e descoperite şi mai ales analizate în viitor. 
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